
ح شد؛ کرمان مطر گذاری حمل�ونقل جاده�ای استان  در همایش فرصت�های سرمایه�

نگهداری جاده�ها به 10 برابر اعتبارات فعلی نیاز دارد!
شهرک های تخصصی حمل ونقل در استان کرمان تشکیل شود    

سن ناوگان عمومی استان را به زیر ۱۰ سال برسانیم    
در استان کرمان حتی یک متر آزادراه نداریم    

احداث 8۰۰ کیلومتر راه روستایی در استان در برنامه است    
ی  هــا  صت فر یــش  هما  : د قتصــا ا ه  و گــر
گذاری در بخــش حملونقــل جادهای  ســرمایه
اســتان کرمــان که بــا حضور اعضــای کمیسیون 
عمــران مجلــس و جمعی دیگــر از مقامات ملی 
و استانی برگزار شد، فرصتی شد تا دربارۀ برخی 
از مســائل این حوزۀ مهم و پرمســئله در کرمان 
گری و از برخی از برنامههای  گفتوگــو و مطالبه

مهم استان پردهبرداری شود.
در جریــان ایــن همایش، معاون وزیر و رئیس 
ســازمان راهداری و حملونقل جادهای کشــور 
در پاسخ به انتقادات در خصوص عدم ترمیم و 
بهســازی جادهها گفت که نگهداری جادههای 
کشــور به 320 هزار میلیــارد تومان نیاز دارد ولی 
تنهــا حــدود 10 تــا 15 درصــد بودجــۀ موردنیــاز 

تامین میشود.
کیــد بــر اینکــه مدیریــت  کبــری در بــا تا رضــا ا
نگهداری شــبکۀ جادهها با منابع محدود مالی 
کار بسیار ســنگینی اســت، از قرارداد هفت هزار 
میلیارد تومانی برای روکش آسفالت مسیر تهران 
تا بندرعباس در سال جاری خبر داد و اعلام کرد 
کــه از ایــن اعتبار 1300 میلیارد تومان در اســتان 

کرمان هزینه میشود. 
گذاری  او سپس به برخی از فرصتهای سرمایه
در حوزۀ حملونقل اشاره کرد و در این راستا، با 
کید بر ایجاد شهرکهای تخصصی حملونقل  تا
در استان کرمان، از شرکتهای بزرگ اقتصادی 
خواســت تــا در زمینــۀ فرهنگســازی ایمنــی نیــز 

کنند. هزینه 
 11 وی  اســتقامت،  خبرنــگار  گــزارش  بــه 
کــرد:  بیــان  همایــش  ایــن  در  اردیبهشــتماه 
»هشت هزار میلیارد تومان جاده در کشور نیاز 
نگهداری مشــخصی دارد. براســاس اعلام بانک 
جهانــی، بین دو تا شــش درصــد این ارزش باید 
بــرای نگهــداری هزینــه شــود کــه برای کشــور ما 
بهازای چهار درصد 320 همت میشــود که رقم 
بــالایی اســت و فاصلۀ زیــادی دارد بــا اعتباراتی 
که در اختیار ســازمان راهــداری برای نگهداری 

گیرد«. شبکهها قرار می

وی دربارۀ 9 درصد عوارض جابهجایی کالا که 
راهــداری اضافه کرده اســت، اظهار کرد: »جمع 
رقــم این عــوارض 34 هزار میلیارد تومان اســت 
که باید بین شبکۀ راههای کشور توزیع شود در 
کــردم نیاز بــه 320 همت هزینه  حالــی که عرض 
وجود دارد و این یعنی تنها حدود 10 تا 15 درصد 

بودجۀ موردنیاز تامین میشود«.

کریدور مهم آسفالت 
از ســخنانش دربــارۀ  وی در بخــش دیگــری 
ســامانههای حملونقــل هوشــمند گفــت: »در 
 1100  ، ترددشــمار ســامانۀ   2980 حاضــر  حــال 
دوربیــن نظــارت تصویــری، 2400 ســامانۀ ثبــت 
تخلف و 10 هزار ردیاب برخط روی ناوگان داریم 

که در سازمان ما مدیریت میشود«.
کبــری بــا اشــاره بــه نیاز بــه مطالبۀ نوســازی  ا
کــرد:  اظهــار  نیــز  عمومــی  حملونقــل  نــاوگان 

»قوانینی در زمینۀ نوسازی وضع شده که اجازه 
نمیدهد محاسبات اجرا شود و باید این قوانین 

اصلاح شود«.
گفــت:  از ســخنانش  بخــش دیگــری  وی در 
حــوزۀ  در  مهــم  اســتانهای  از  یکــی  کرمــان  «
مسیرهــای حملونقلی اســت. تمام جادههای 

آن مهم و پرتردد هستند«.
وی افزود: »امسال به احتمال زیاد کار ویژهای 
رقــم خواهــد خــورد و از 34 هزار میلیــارد تومان 
درآمدِ ناشی از 9 درصد عوارض کالا، حدود هفت 
هزار میلیارد تومان قرارداد برای روکش آسفالت 
مسیر تهران تا بندرعباس بسته شده است. در 
طول دههها بیســابقه است که فقط برای یک 

کریدور این هزینه لحاظ شود«.
وی ادامــه داد: »از ایــن اعتبــار 1300 میلیــارد 

کرمان است«. تومان فقط در استان 

هوشمندسازی کاغذی
کنم  کبری سپس بیان کرد: »اعلام آمادگی می ا
کــه برای اســتان کرمان در هــر موضوعی کمیته 

تشکیل دهیم«.
وی با بیان اینکه در شان ما نیست پایانههای 
گفــت: »تحــول  بــار در وضعیــت فعلــی باشــد، 
نــداده  خ  ر حملونقــل  بخــش  در  دیجیتــال 
اســت در حالی که باید هوشمندسازی و تحول 

دیجیتال رقم بخورد«.
کت  شــر  20 د  و حــد «  : د ا د یــح  ض تو ی  و
بزرگمقیاس هوشــمند در کشــور تاسیس شده 
کنون هیچ گزارشی نداشتیم که کدامیک به  و تا
معنای واقعی کلمه هوشــمند اســت. فقط اسم 
هوشــمند دارنــد. حداقــلِ هوشمندســازی این 
است که بارنامۀ باری که توسط آن شرکت صادر 
شد همانموقع کامیون را روی مانیتور ببینیم«.
وی خاطرنشان کرد: »هوشمندسازی را روی 

کاغذ نوشتیم ولی در عمل پیاده نکردیم«.
رئیــس ســازمان راهداری کشــور تصریــح کرد: 
»تحول در بخش حملونقل رخ نمیدهد مگر 

کردن«. در مسیر هوشمندسازی و دیجیتال 

وی اضافه کرد: »البته منافع یک عده در این 
است که هوشمندسازی نشود«.

گذاری فرصت�های سرمایه�
بــه  از ســخنانش  بخــش دیگــری  در  کبــری  ا
گذاری در حوزۀ  بخشــی از فرصتهــای ســرمایه

حملونقل پرداخت.
کشــور بــه شــهرکهای  کــرد: »در  وی اظهــار 
تخصصــی حملونقــل نیــاز داریــم کــه خدمات 
لجستیکی و تعمیرگاهی و تامین بار و رفاهی به 
رانندگان حرفهای بدهد. در کرمان حتما نیاز به 

این شهرکها داریم«.
کیــد کــرد: »راننــدهای کــه از کرمــان بــه  وی تا
مقصــد دیگری مــیرود به خدمات گســتردهای 
ایــن  بایــد  کرمــان  اســتان  ایــن  و در  نیــاز دارد 

خدمات ارائه شود«.
حرفــهای  شــرکتهای  »بــه  داد:  ادامــه  وی 

حملونقل مسافر و بار هم نیاز است. جای این 
شرکتها در استان کرمان و کشور خالی است«.
وی بیان کرد: »انجمنها و اصناف خصوصی 
کرمانیهاســت و  کشــور دســت  بخــش مســافر 
وضعیــت فعلی جای تعجــب دارد. کرمان لااقل 

در یک حوزه باید گل سرسبد کشور باشد«.

نوسازی با کمک صنایع
کرمان نیز در همایــش فرصتهای  اســتاندار 
گذاری در بخــش حملونقــل جادهای  ســرمایه
کید  اســتان کرمان در بخشــی از ســخنانش با تا
بــر اینکه کرمان ســرزمین فرصتهــای طلایی و 
گذاری اســت، گفت: »بخشی از  بهشــت سرمایه
گذاری در کرمان  ظرفیتهای گســتردۀ ســرمایه

گردد«. به حوزۀ حملونقل برمی
کــرد: »در حــال  محمدعلــی طالبــی تصریــح 
حاضــر فضــا و فرصت بسیــار خوبی در راســتای 
گذاری در استان فراهم شده و  حمایت از سرمایه
گذاران هستند«. همۀ مسئولان در کنار سرمایه
وی با اشــاره به ظرفیتهــای قانونی که برای 
گذاران وجــود دارد، ادامــه  حمایــت از ســرمایه
کــه علاوه بــر حمایــت  داد: »برنامهریــزی شــده 
دولت برای خرید ناوگان حملونقل عمومی، با 
اســتفاده از ظرفیت بنگاههــای بزرگ اقتصادی 
موضــوع خریــد اتوبــوس را دنبــال کنیــم تا ســن 

ناوگان عمومی را به زیر 10 سال برسانیم.

انتقاد از نبود آزادراه 
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای 
کرمــان  « گفــت:  مراســم  ایــن  در  نیــز  اسلامــی 
پهناورتریــن اســتان کشــور اســت. یــک نقطه از 
کشــور نیســت کــه آزادراه نداشــته باشــد؛ حتــی 
کرمــان  اســتان  در  امــا  سیستانوبلوچســتان. 
حتی یک متر آزادراه نداریم و این ظلم به قشــر 

زحمتکش رانندگان است«.
شهباز حسنپور همچنین با اشاره به سختی 
کار راننــدگان اظهــار کــرد: »از ســازمان راهداری 
از   ، کشــور بــرای رونــق حملونقــل  میخواهــم 
ســخت و زیانآور بودن شغل رانندگان حمایت 

کند«. 
کید کرد: »وقتی لایحۀ سخت و زیانآور  وی تا
بودن این شغل به دولت میآید مخالفت نکنید. 
امیدوارم در دورۀ آقای پزشکیان مخالفت نشود 
تا بتوانیم در مجلس برای این موضوع تصمیمی 

عاجل بگیریم«.
وی همچنین بیان کرد: »به همت استانداری 
کرمــان قــرار اســت تفاهمنامــۀ  و اتــاق بازرگانــی 
در  روســتایی  راه  ایجــاد  کیلومتــر   800 احــداث 
اســتان امضا شــده اســت. قــول دادهام امضایم 
بــرای اســتیضاح )وزیــر راه و شهرســازی( را پــس 
بگیرم اما شــرطش این اســت که 800 کیلومتر را 

کیلومتر برسانید«.  به 100 

گذاری  جذابیت سرمایه�
جــادهای  حملونقــل  و  راهــداری  مدیــرکل 
اســتان کرمــان بــا بیــان اینکــه نوســازی نــاوگان 
یکــی از ضرورتهــای اجتنابناپذیر در اســتان 
است، گفت: »با حمایتهای سازمان راهداری 
و حملونقــل جــادهای کشــور نوســازی نــاوگان 
بهعنــوان یکی از اولویتهای ما در ســال جاری 
تعریــف شــده اســت و امیدواریم بتوانیــم با این 
اتفاق شــاهد ارتقای ایمنی و حملونقل مسافر 

در استان باشیم«.
علی عبداللهی در بخش زیادی از ســخنانش 
اظهــار کرد: »در حال حاضــر حدود 50 مجتمع 
خدمــات رفاهــی در جادههــای اســتان احداث 
بــا  شــده اســت. 10 مجتمــع در حــال ســاخت 
پیشرفت بالای 70 درصد نیز داریم که امیدواریم 

امسال به بهرهبرداری برسد«.
وی با تشریح موقعیت استان که آن را به یک 

گذاری تبدیل کرده  منطقۀ جذاب برای سرمایه
گذاری  اســت، بیــان کــرد: »فرصتهای ســرمایه
در حــوزۀ حملونقــل اســتان جمــعآوری و در 
گذاران و  قالــب کتابچهای در دســترس ســرمایه

علاقهمندان است«.
عبداللهی با اشاره به شرایط خاص استان در 
حــوزۀ حملونقل گفت: »این موقعیت اســتان 
موجــب شــده کــه ســال گذشــته 41 میلیون تن 
کالا از طریــق شــرکتهای حملونقــل کرمــان و 

از مبادی استان به سراسر کشور حمل شود.
 ایــن رقــم، در کنــار بــاری اســت کــه بهصورت 
کــرده اســت؛ از جمله از  گــذر  عبــوری از اســتان 
ســمت بندرعبــاس بــه تهــران که کریــدور اصلی 

حمل بار کشور است«.
وی بــا اشــاره به اینکه ایــن وضعیت جذابیت 
کــرده  حــوزۀ حملونقــل اســتان را دو چنــدان 
کــه در  کــرد: »یکــی از مشــکلاتی  اســت، اظهــار 
راههــای طویــل اســتان وجــود دارد خســتگی و 

خوابآلودگی رانندگان است.
 بــرای حــل این مشــکل 50 مجتمــع خدمات 
رفاهی در جادههای استان احداث شده است. 
10 پــروژۀ ســاخت مجتمــع خدمــات رفاهــی بــا 

پیشرفت بالای 70 درصد نیز داریم«.
جــادهای  حملونقــل  و  راهــداری  مدیــرکل 
اســتان کرمــان گفت: »بــا توجه بــه اهمیت این 
مجتمعها تفاهمنامهای با اتاق بازرگانی کرمان 
منعقد میشــود تا احداث مجتمعهای بیشتر 
گذاران برتر اســتان  به طور ویژه توســط ســرمایه

پیگیری شود«.
کــه بــرای  وی افــزود: »یکــی دیگــر از مســائل 
اقتصــاد مولــد اســتان و رونق مناطق روســتایی 
بسیار تاثیرگذار است احداث راههای روستایی 

است.
بیــن  مشــترکی  تفاهمنامــۀ  راســتا،  ایــن  در   
اســتانداری و ســازمان راهــداری و حملونقــل 
جادهای برای احداث 800 کیلومتر راه روستایی 

در شمال و جنوب استان خواهیم داشت«.

استان پرتصادف
نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای 
اسلامــی هم در این همایش گفت: »متاســفانه 
کرمــان یکی از پرتلفاتترین اســتانهای کشــور 

در حوزۀ تصادفات جادهای است«.
محمــد منــان رئیســی  افــزود: »بــرای توســعۀ 
گذاری نمیتوانیم صرفا  زیرساختها و ســرمایه
از دولت انتظار داشــته باشیم. مســائل کشــور و 

تحریمها و مشکلات اقتصاد را همه میدانیم.
گر قرار باشد در این حوزه اتفاقی بیفتد حتما   ا
گذاری بخش خصوصی داریم«. نیاز به سرمایه

کید کرد: »باید برنامهریزی شود تا بخش  وی تا
گذاری شود«. خصوصی راغب به سرمایه

لجستیک پارک جنوب
رئیس اتاق کرمان نیز در این مراسم در بخشی 
از سخنانش گفت: »به نظر میرسد به ازای هر 
گذاری در بخش حملونقل، سهم  واحد سرمایه
و تاثیرگذاری بیشتری در میزان تولید ناخالص 

داخلی)GDP( استان خواهد داشت«.
اظهــار  همچنیــن  طبیــبزاده  سیدمهــدی   
کرد: »ایجاد لجســتیک پارک در جنوب اســتان 
گذاریهای کشور قرار بگیرد  در لیســت ســرمایه
زیــرا تولید چهار میلیــون و 500 هزار تن ظرفیت 
بــار جنــوب در فصول پیک برداشــت مشــکلات 
کند«.  وی ادامه داد: »در  بسیــاری را ایجــاد می
حــوزۀ حملونقل و صــادرات زمینی محصولات 
در مرزهای کشــور از شــرق تا غــرب ناهماهنگی 
اسف باری بین دستگاههای متولی وجود دارد 
ک افغانستان  که در این زمینه 100 کامیون با پلا
مجــوز ورود بــه ایران را برای انتقــال بار دریافت 
کردهانــد و امیدواریــم بــه ایــن کامیونهــا اجازه 
فعالیــت بدهنــد تــا بــه سیســتم حملونقــل ما 

کمک شود.

وضع بد جاده�ها
نایب رئیس اتاق بازرگانی کرمان و فعال بخش 
خصوصــی حــوزۀ حملونقل با اشــاره به حادثۀ 
انفجار در بندر شــهید رجــایی و دپوی 140 هزار 
، از وجــود مافیــای انبــارداری در کشــور  کانتینــر
خبــر داد و گفت که به دلیل مافیای انبارداری، 
( رســوب کرده اســت. البته  کانتنیرهــا )در بنــادر
مشکلات گمرکی و ترخیص کالا هم وجود دارد.
از  دیگــر  برخــی  بــه  عزتآبادیپــور  حمیــد 
چالشهای این حوزهها اشاره کرد. او از سازمان 
راهداری خواســت تا دربارۀ عوارض جادهای که 
بخشــی از آن قرار بوده صرف ترمیم راهها بشود 
بــه ذینفعــان گــزارش دهــد. ایــن فعــال بخش 
خصوصــی وضعیــت جادههای کرمــان از جمله 
جــادۀ کرمــان ـــ سیرجــان را فاجعهبــار خوانــد و 
هشــدار داد که بهدلیل مهیا نبودن زیرســاخت 
کارخانۀ آهناســفنجی  جــادهای، با راه افتــادن 
بردسیــر در ســال آینــده، ممکن اســت حوادث 
تلخــی ماننــد بنــدر شــهید رجــایی تکرار شــود. 
راه و شهرســازی و بسترســازی  تفکیــک وزارت 
برای تاسیس شرکتهای بینالمللی حملونقل 
از جمله دیگر مســائلی بود که این کارشــناس و 

کرد. فعال بخش خصوصی به آن اشاره 
تفاهمنامــۀ  نشســت  ایــن  در  اســت  گفتنــی 
همــکاری بین اتــاق کرمــان و اداره کل راهداری 
و حملونقل جادهای اســتان کرمان با موضوع 
توســعۀ زیرســاختهای خدماتــی  رفاهــی بیــن 
گذاری  راهــی و شناســایی فرصتهــای ســرمایه

امضا شد. 

5 شماره 884 / چهار�شنبه - 17 اردیبهشت ماه 1404


